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Blz. 1

1
Kan inzicht worden gegeven in de wijze waarop het systeem van

muntendistributie zich heeft ontwikkeld (van grofmazig in het verleden
tot fijnmazig nu)?

Het tot 1 februari 1992 bestaande systeem was, zoals wij schreven in
onze brief van 26 november 1991, fijnmazig. Op 600 kantoren werden
verwisselingsdiensten aangeboden; op 15 Centraalkantoren konden
grote hoeveelheden munten worden gestort en afgehaald, waarvan een
deel werd verwisseld tegen een girale overschrijving. Het systeem liet
bijvoorbeeld toe dat landelijk opererende verwisselaars op de ene plaats
munten konden inleveren en op de andere plaats gerolleerd muntgeld
konden afhalen, waarmee onder andere de Staat direct de kosten van het
voorraadbeheer droeg en de Staat indirect het vervoer van munten
vergoedde. De fijnmazigheid bleek tevens uit de diensten die werden
aangeboden: niet alleen verwisselingen, maar ook het sorteren, tellen en
rolleren van munten behoorde op kantoren die de benodigde apparatuur
beschikbaar hadden tot de gratis dienstverlening. Een deel van de
verwisselingen betrof kasstortingen en –opnamen. Deze kunnen worden
afgehandeld in normale bancaire transacties. Aldus is een systeem
ontstaan dat zich niet beperkt tot de eenvoudige inwisseling van chartaal
geld. In de loop van de jaren is de bezettingsgraad van het systeem
toegenomen wat een groot gevolg had voor de volume-ontwikkeling. De
fijnmazigheid was voor ons een gegeven en gaf aanleiding om af te
wegen of de munten(re)circulatie op een andere, meer doelmatige wijze
kon worden ingericht. Of, en zo ja, in hoeverre het systeem in het
verleden in de woorden van de vragensteller «grofmazig» was, had geen
bijzondere relevantie voor die afweging.

2
Hoe is de muntendistributie in andere West-Europese landen opgezet?

In België vervult de centrale bank de rol die ook DNB vanaf 1993 gaat
vervullen, en die PTT tot nog toe vervulde voor grote cliënten (de
«grossiers-functie»). Munten worden in België in standaardhoeveelheden
in jute zakken verstrekt aan banken. De distriburie vanaf de centrale bank
komt voor rekening van de banken. De centrale bank rekent aan hen
tarieven voor gerolleerd muntgeld en voor het afhalen en afstorten van
munten in hoeveelheden die afwijken van het standaardpakket. In
Frankrijk vervult de centrale bank de grossiers-functie en levert munten
aan in zakken in standaardhoeveelheden. Waardetransporteurs verzorgen
op commerciële basis het rolleren van munten ten behoeve van banken.

In Duitsland vervullen waardetransporteurs een belangrijke rol in het
tellen en wikkelen van munten ten behoeve van banken en grootwinkel–
bedrijven. De centrale bank heeft gesignaleerd dat de recirculatie
onvoorspelbaar werd, en heeft door lage tarieven te rekenen voor gerol–
leerd muntgeld haar grossiersfunctie verstevigd.

In het Verenigd Koninkrijk zijn slechts de kosten van het vervoer van
nieuwe munten van de Royal Mint naar de banken voor rekening van de
Staat. Zowel de recirculatie als diensten zoals rolleren zijn voor rekening
van de banken.

In deze landen bestaat de vrijheid aan het publiek al dan niet tarieven
in rekening te brengen.
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3
Kan naar muntsoort worden uitgesplitst welk aandeel wordt gevormd

(absoluut en relatief) in de totale muntencirculatie?

Het is niet exact bekend hoeveel munten nog in omloop zijn van het
totaal aantal in de afgelopen decennia geproduceerde munten.

Naar schatting (op basis van geschatte versterfcijfers) zijn de volgende
aantallen munten in omloop:
stuivers: 350 mijoen 17 %
dubbeltjes: 400 miljoen 19 %
kwartjes: 600 miljoen 28,5%
guldens: 433 miljoen 20 %
rijksdaalders: 133 miljoen 6 %
f5,-stukken: 200 miljoen 9,5%

2116miljoen 100 %

4
Wat zouden uit financieel en maatschappelijk oogpunt de gevolgen zijn

van bijvoorbeeld de afschaffing van het vijf-cent-muntstuk?

Er zijn geen aanwijzingen dat de stuiver overbodig is in het betalings–
verkeer.

Afschaffing van de stuiver zou overigens leiden tot extra, budgettair
niet-relevante, uitgaven door de Staat omdat de nominale waarde wordt
terugbetaald tegenover inlevering van de stuivers. Deze moeten
vervolgens worden ontmunt, hetgeen kosten meebrengt. Daarnaast
zullen er omschakelingskosten moeten worden gemaakt door de automa–
tenindustrie.

5
Is voor de wijziging van de muntendistributie geen wijziging van de

Muntwet 1987 nodig? Zo nee, waarom niet?

In de Muntwet 1987 heeft alleen artikel 7 betrekking op het inwisselen
van munten. Achterliggende gedachte bij dit artikel, dat inhoudelijk een
voortzetting is van artikel 7 Muntwet 1948, is dat op een doelmatige
wijze wordt voorzien in de distributie van munten aan het publiek. Ook
het systeem dat op 1 januari 1993 ingaat, voldoet aan deze voorwaarde.

Artikel 7 Muntwet 1987 brengt met zich dat een nieuw koninklijk
besluit tot stand zou moeten worden gebracht dat voorziet in de
aanwijzing van 's Rijks Munt als inwisselkantoor en de voorwaarden
waaronder wordt ingewisseld.

Omdat muntverwisseling zo inherent is verbonden aan de uitgifte en
inname van munten door de Staat, zijn wij van mening dat er geen afzon–
derlijke wettelijke basis voor munten(re)circulatie behoeft te zijn en dat
artikel 7 in de Muntwet 1987 zou kunnen vervallen. Tegen deze achter–
grond zijn wij voornemens de Staten-Generaal voor te stellen artikel 7 in
te trekken. Dit zou onzes inziens het beste kunnen gebeuren bij het
voorstel van wet dat voorziet in de verzelfstandiging van 's Rijks Munt. In
verband hiermede zou artikel 7 vanaf 1993 buiten toepassing blijven in
die zin dat de totstandkoming van een nieuw koninklijk besluit als boven
bedoeld niet zal worden bevorderd.

6
Zijn indicatoren te geven om de aard en toegankelijkheid van het

systeem van distributie te beoordelen (zoals het aantal distributiepunten
per 100.000 inwoners, per x-hoeveelheid gerecirculeerde munten of per
x-transacties) en hoe luiden deze indicatoren?
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Aan de aard en toegankelijkheid komen ten goede: de centrale coördi–
natie van de muntstromen en de daarmee samenhangende beheers–
baarheid, het beëindigen van concurrentiedistorsie en de doelmatige en
effectieve opzet. Door het zichtbaar maken van de kosten zal de markt
een zo doelmatig mogelijk gebruik maken van het systeem, en geeft de
markt zelf aan welke diensten zij wenst.

7
Welk % van het totaal aantal PTTpostkantoren vormen de 600 die

waren ingeschakeld bij de recirculatie van munten?

Het aantal kantoren dat (verschillende gradaties van) verwisselings–
diensten aanbood was 23%. Op dezekantoren konden munten worden
verwisseld voor zover de voorraad dat toeliet. Op 15 centraalkantoren
konden alleen grote hoeveelheden munten worden aangeboden, op 50
grote kantoren werden bij muntloketten diensten zoals het sorteren en
tellen van munten aangeboden. Op bestelling konden grote hoeveel–
heden gerolleerde munten bij alle 600 kantoren worden afgenomen.

8
Is ook overwogen om het huidige fijnmazige systeem van muntendis–

tributie te handhaven onder de voorwaarde dat de PTT-Post de kosten
van de muntendistributie voor eigen rekening neemt respectievelijk
doorberekent aan de gebruikers van deze dienst?

9
Is met PTT Post overleg gevoerd over het nieuwe systeem en welk

standpunt is daarin door PTT Post ingenomen? Zijn door PTT Post eigen
varianten ontwikkeld dan wel ingebracht om de kosten te beperken?

Ja. PTT wilde evenwel niet met tarifering aan verwisselaars voor eigen
rekening en risico verwisseldiensten aanbieden Financiën zou het risico
moeten dragen. Wij wezen dit voorstel af, met name omdat het voor
Financiën geen adequate beheersbaarheid van de uitgaven meebracht. Er
is met PTT Post vervolgens gesproken over mogelijkheden voor een
andere opzet. De resultaten van die besprekingen kwamen niet zo ver
tegemoet aan de in antwoord 6 genoemde indicatoren als het systeem
waarvoor wij hebben gekozen.

Bij de besprekingen over dit systeem is PTT Post slechts zijdelings
betrokken geweest omdat zij geen bank is.

10
In hoeverre zijn raakvlakken aanwezig tussen de voorgenomen verzelf–

standiging van 's Rijks Munt en het voorgestelde distributiesysteem?

Er zijn geen raakvlakken met dien verstande dat 's Rijks Munt als
commerciële marktpartij - dus niet in haar hoedanigheid van onderdeel
van de Staat-voor DNB of andere instellingen gerecirculeerde munten
kan verpakken.

Blz. 2

11
Is aan te geven of transacties met betrekking tot (re-jcirculatie van

munten worden beïnvloed door bijvoorbeeld toeneming van het gebruik
van credit-cards, girobetaalkaarten of electronische betalingswijzen?

In beginsel heeft het betalen met behulp van betaalinstrumenten die
giraal worden afgewikkeld invloed op de chartale geldhoeveelheid.
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1 Ter vertrouwelijke inzage, alleen voor de
leden, gelegd op de bibliotheek.

Toename van het gebruik van electronisch betalen of grootschalige
invoering van de pre-paid-chipcard heeft afname van het gebruik van
munten tot gevolg. Toename van het gebruik van vendor-machines kan
daarentegen leiden tot toeneming van muntgebruik.

Tot nog toe is de chartale geldhoeveelheid, waaronder ook de
hoeveelheid munten gestegen in weerwil van de toename van het
gebruik van andere betaalinstrumenten. Relatief, ten opzichte van het
girale verkeer, neemt het gebruik van munten af. In het nieuwe systeem
zal door de mogelijke tarifering van muntgeld een reëlere verhouding
ontstaan in het gebruik van munten versus andere betaalmiddelen.

12
Kan worden toegelicht waarom alleen het ontbreken van prikkels voor

de afnemers van de diensten een royaal en frequent gebruik van de
muntendiensten heeft opgeleverd? Zijn alsnog andere factoren aan te
geven die de groei mede veroorzaken?

Het systeem van de muntendienst zoals dat tot februari 1992 functio–
neerde was voor de verwisselaars kostenloos en voor PTT Post zonder
ondernemersrisico. Het systeem kende dus geen aanmoedigingen tot
een doelmatig gebruik en beheer van het systeem. Dat bracht bijvoor–
beeld mee dat partijen die zelf zouden kunnen rolleren gebruik maakten
van de faciliteiten van PTT Post.

In het systeem dat vanaf 1993 in werking treedt, zijn voldoende
impulsen ingebouwd tot een doelmatig gebruik van verwisselingsfacili–
teiten.

13
Kan het bedrag van 9 miljoen in 1981 worden uitgedrukt in guldens

van 1991 en valt dan nog steeds vol te houden dat sprake is van een
«zorgwekkende groei» tot 20 miljoen (geraamd) in 1991?

De deflator van het Netto Nationaal Inkomen van 1981 tot en met
1991 is 1,236, wat erin resulteert dat ƒ 9 mln. in guldens van 1991
ƒ 11,124 mln. zou zijn. De reële uitgaven zijn dus bijna verdubbeld.

14
Kan een uitsplitsing worden gegeven van de geraamde kosten van

20 miljoen in 1992 naar soorten activiteiten/handelingen die uit de recir–
culatie voortvloeien?

Wij gaan ervan uit dat in de vraag 1991 is bedoeld. De einddeclaratie
over 1991 is nog niet ontvangen. Separaat wordt u ter vertrouwelijke
kennisneming de declaratie van 1990 toegezonden.' Deze geeft een
indicatie van de onderverdeling van de kosten over 1991.

15
Wordt de besparing van ongeveer 20 mln. op hoofdstuk IXB van de

Rijksbegroting aangewend tot vermindering van het financieringstekort?
Zo nee, waarom niet?

De besparing op hoofdstuk IX B is ingezet ter invulling van een
taakstelling die is opgesteld in de Kamerbrief voor 1992.

16
Wat zijn de jaarlijkse kosten van de bankbiljettendistributie? Hoe

worden die naar de banken respectievelijk de cliënten doorberekend?
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In het KPMG/KBH rapport van 26 september 1990 inzake de kosten en
opbrengsten van betalingsverkeer werden de totale kosten van kaspro–
dukten voor banken in 1989 geschat op ruim ƒ 1,3 mrd. Hieronder
werden begrepen de kosten van handelingen met betrekking tot het
betalingsverkeer die via de kassen (balies) van de banken worden
afgewikkeld. Onder kasprodukten wordt begrepen het opnemen en
afstorten van contant geld aan de balie (particulier en zakelijk), inclusief
de omwisseling van betaal– en eurocheques of betaalkaarten in contant
geld, alsmede de opname van bankbiljetten via gelduitgifteautomaten.
Het is echter niet bekend welk deel van die kosten rechtstreeks door de
distributie van bankbiljetten wordt veroorzaakt.

In deze kosten zijn evenwel niet de kosten begrepen van DNB, die
ingevolge de Bankwet verantwoordelijkheid draagt voor de distributie van
bankbiljetten; daarbij neemt zij de door haar gemaakte kosten voor eigen
rekening. In de winst– en verliesrekening van DNB wordt geen afzonder–
lijke aandacht besteed aan de met de distributie van biljetten gemaakte
kosten, wel aan de papier– en drukkosten van bankbiljetten (ƒ41 mln.
over 1990). Wellicht ten overvloede merken wij op dat de kosten–
structuur van het verwerkingsproces van bankbiljetten geheel eigen
kenmerken heeft en dan ook niet vergelijkbaar is met die van munten. Dit
is met name erin gelegen dat bankbiljetten wegens slijtage een veel
kortere levensduur hebben dan munten.

Naar aanleiding van het tweede onderdeel van deze vraag merken wij
op dat banken hun kosten van bankbiljettendistributie in de regel niet
direct aan hun cliënten doorberekenen, doch opgenomen worden in de
algemene kosten van banken voor het betalingsverkeer.

17
Kan nader inzicht worden gegeven in de «soorten» klanten, die munten

voor recirculatie aanbieden (klein winkelbedrijf, particulieren) en in de
gemiddelde omvang van de transacties (zo mogelijk per groep)?

Wat betreft het klein winkelbedrijf en particulieren is in 1989 een
steekproefsgewijs onderzoek verricht. Dit onderzoek betrof alleen de
verwisselingen bij de normale loketten van postkantoren, en doet dus
geen uitspraak over de verhouding tussen zakelijke en particuliere
verwisselingen omdat de verwisselingen van grote hoeveelheden buiten
de normale loketten niet is betrokken; het onderzoek doet evenmin een
uitspraak over de verhouding tussen kasstortingen en –opnamen
enerzijds en chartale verwisselingen anderzijds.

Circa de helft van de verwisselaars was particulier. Minder dan een
kwart daarvan verwisselde vaken dan enkele keren per maand. Bij verwis–
seling van munten in bankbiljetten was het gemiddelde transactiebedrag
ƒ 350,- bij verwisseling van bankbiljetten in muntgeld was het gemiddeld
bedrag ƒ 125,-. Door ondernemingen, waarvan tweederde minder dan
tien werknemers had, werd in circa 70% van de gevallen meer dan eens
per week verwisseld. De gemiddelde bedragen waren bij hen ƒ 900,- en
ƒ 550,-.

18
Welk deel van de transacties op het gebied van de muntendistributie

wordt reeds door de banken verricht? Is er enig inzicht in de daarbij
gemaakte kosten? In hoeverre berekenen de banken de kosten van deze
muntverwisselingen aan hun cliënten door?

De muntenrecirculatie speelt zich op twee niveau's af: verwisselingen
aan particulieren en ondernemingen en verwisselingen op «grossiers–
niveau». DNB recirculeerde in het oude systeem alleen op grossiers–
niveau, PTT verzorgde beide voor rekening van de Staat terwijl de banken
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verwisselen voor particulieren en ondernemingen. PTT verwisselt voor
bedrijven en particulieren naar schatting een kleinere hoeveelheid dan
die banken voor hen afhandelen.

Muntrecirculatiehandelingen betreffen zowel directe verwisselingen als
kasopnamen en –stortingen. Bij PTT werden voornamelijk directe verwis–
selingen verricht, bij banken betreft muntafhandeling vaker transacties
via de bankrekening.

Banken maken op grossiersniveau gebruik van de gratis recirculatie
van PTT en DNB, waarbij wordt aangetekend dat sommige banken in de
regel per saldo munten vragen en andere een overschot aan munten
hebben.

Het is ons bekend dat sommige banken ertoe zijn overgegaan om
muntverwisselingen te tariferen. Uit reacties die bij de voorlichtings–
dienst van het Ministerie van Financiën zijn binnengekomen, blijkt dat
cliënten van hun bankrelatie vernemen dat de introductie van die tarieven
een rechtstreeks gevolg is van de maatregelen op het gebied van de
muntendistributie. In hoeverre dit steeds een correcte weergave van de
situatie is, kunnen wij niet beoordelen. Immers, banken maakten, zoals
gezegd, óók voor de herziening van de munten(re)circulatie eigen kosten
die als zodanig los stonden van het stelsel dat onder verantwoorde–
lijkheid van de overheid werd onderhouden. Desalniettemin hebben wij
er begrip voor dat deze cliënten contact met Financiën zoeken. Wel
merken wij op dat banken vrij zijn om al dan niet tarieven te introdu
ceren. Dit is een zaak die in de private relatie tussen bank en cliënt
speelt. Wij rekenen het dan ook tot de taak van de individuele banken om
tarieven, voor zover zij daartoe zijn overgegaan, aan hun cliënten te
verantwoorden.

19
In welke mate worden nu al door andere partijen dan particuliere

banken verwisselingsactiviteiten op commerciële basis uitgevoerd en
welke kosten zijn daaraan voor de cliënt verbonden?

20
Welke kostenontwikkeling heeft zich in de commerciële sector

voorgedaan en in welke mate wijkt die (on)gunstig af van de kostenont–
wikkeling (over dezelfde periode en voor hetzelfde type transacties)
binnen het officiële distributiesysteem?

Private ondernemingen verzorgen rolleer– en andere verpakkingshan–
delingen. Naar schatting betreft dat 10% van de muntenrecirculatie.
Hoewel ons geen prijzen bekend zijn, noch het verloop in de tijd daarvan,
is de aangeboden dienstverlening kennelijk concurrerend ondanks het
feit dat PTT tariefloos haar diensten aanbood.

Blz. 3

21,22,24,25 en 26
Kunnen nadere bijzonderheden worden verschaft over de

beginsel-overeenstemming tussen DNB en de Nederlandse Vereniging
van Banken (NVB) over het nieuwe systeem voor de muntendistributie?

Wanneer zal het overleg DNB/NVB zijn afgerond en welke punten
moeten daarin naar de opvatting van de regering wat betreft de dienst–
verlening zijn gewaarborgd?

Ligt het in de verwachting, dat alle bankkantoren volwaardige diensten
met betrekking tot muntencirculatie zullen aanbieden?

Hoeveel bankkantoren komen in dat geval beschikbaar voor muntencir–
culatie?
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Is hierover door het Rijk een principe-afspraak met de Nederlandse
Vereniging van Banken gemaakt?

Thans is DNB met de individuele banken bezig overeenkomsten te
sluiten. Naar verwachting zullen die, voornamelijk technische, bespre–
kingen in mei zijn afgerond.

DNB is in de voorbesprekingen met de NVB ondermeer overeenge–
komen dat er een voldoende spreiding dient te zijn van kantoren waar
kan worden verwisseld. Daarmee is niet gegarandeerd dat alle bankkan–
toren zullen worden ingeschakeld bij de muntenrecircualtie, terwijl wij
tevens verwachten dat, evenals thans bij PTT het geval is, sommige
kantoren een hogere graad van dienstverlening bieden. Het aantal
kantoren waar munten kunnen worden verwisseld zal hoger zijn dan het
aantal PTT-kantoren dat in de opzet van voorheen beschikbaar was,
omdat muntverwisselingen zullen worden geïncorporeerd in de normale
bancaire transacties. De opzet zal voldoen aan de eisen van een
doelmatige muntenrecirculatie. Banken zullen in elk geval voor hun eigen
cliënten verwisselingsdiensten aanbieden. Voorzover zij daarvoor tarieven
zullen rekenen, zullen deze «niet-prohibitief» zijn.

23
Is met derden, zoals consumentenorganisaties of het midden– en klein–

bedrijf, overleg gevoerd over de gewijzigde opzet van de muntendistri–
butie? Hoe luiden hun standpunten? Zo neen, kan dat overleg alsnog
plaatsvinden?

Neen. Er zijn besprekingen gevoerd met degenen die in aanmerking
kwamen voor de uitvoering van de nieuwe opzet. Het was daarbij ons
doel een zodanig systeem van allocatie van munten te ontwerpen dat het
systeem ten behoeve van de maatschappij als geheel effectief en
doelmatig zou worden. Een van de belangrijke elementen daarin is het
invoeren van prikkels voor een doelmatig beheer en gebruik van het
systeem. Dat wordt bereikt door de kosten daar te leggen waar zij
worden gemaakt. Voorafgaand overleg met belangengroeperingen zou
zich naar verwachting hebben geconcentreerd op de vraag in hoeverre
de Staat verantwoordelijk is voor een optimale allocatie van munten,
alsmede op de vraag of de Staat daarvan de kosten dient te dragen.
Onze opvatting is echter dat de marktpartijen in de huidige maatschappij
heel wel zelf een doelmatige muntenrecirculatie kunnen verzorgen en
daarvoor verantwoordelijkheid dragen. Daaruit zijn besprekingen geresul–
teerd met degenen die de nieuwe opzet op basis van vrijwilligheid
verzorgen. De inrichting van een zo doelmatig mogelijke opzet zou onzes
inziens geen baat hebben gehad bij overleg met belangenorganisaties.

Wij hebben niet het voornemen om alsnog het initiatief te nemen tot
overleg met hen, maar wij zijn bereid op het nieuwe systeem en de
totstandkoming daarvan een nadere toelichting te geven.

De Consumentenbond heeft aan ons overigens naar aanleiding van
onze brief van 26 november 1991 aan de Tweede Kamer een brief
gestuurd waarvan de Tweede Kamer een afschrift heeft ontvangen. De
Kamer hebben wij een afschrift gezonden van ons antwoord.

27
Kan worden aangegeven of en waar de geografische spreiding van de

bankkantoren leidt tot lagere dienstverlening dan de 600 PTT postkan–
toren boden?

Inclusief de kantoren van de Postbank, zijn er in Nederland circa 7000
bankkantoren. Al deze kantoren worden vanuit DNB direct met bankbil–
jetten bevoorraad. Het ligt in de bedoeling dat de muntendistributie
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wordt geïntegreerd in deze bankbiljettendistributie. Dit leidt tot een
efficiëntere opzet met beperktere kosten voor de banken. Dit zal ertoe
leiden dat er aanzienlijk meer kantoren dan de 600 van de PTT die in het
verleden de distributie verzorgden vanaf 1993 de distributie zullen
verzorgen, maar het wordt niet gegarandeerd dat banken ook verwisse–
lingsdiensten zullen aanbieden aan niet-cliënten.

28
Bieden de bankkantoren qua openingstijden (op doordeweekse en

zaterdagen) dezelfde service als PTT Post?

Behalve het verstrekken van gerolleerde munten, voor zover de
voorraad dat toelaat, en het verwisselen van kleine hoeveelheden munten
in linnen zakjes worden de diensten voor de muntenrecirculatie van PTT
niet aangeboden tijdens de gehele openingstijden van postkantoren De
openingstijden van banken zullen vergelijkbaar zijn met het huidige
bereik van de dienstverlening van PTT.

29
In hoeverre wordt het in een kantoor aanwezig zijn van een geldtelma–

chine met mogelijkheid tot hertelling verplicht gesteld?

Wij zien geen aanleiding om dit verplicht te stellen. Hertelling is een
rnodaliteit van verwisselmgshandelingen die spelen op het niveau van de
relatie tussen private banken en hun wederpartij.

30
Zijn andere maatregelen dan de thans voorgestelde wijzigingen van het

systeem door de regering overwogen om de kostenstijging terug te
dringen en zo ja, welke en waarom is van invoering/uitvoering afgezien?

Ja.
In 1989 is een systeem ontworpen waarvan het thans gekozen systeem
een variant is. Daaraan zou evenwel Financiën het dubbele hebben bijge–
dragen in vergelijking tot het thans gekozen systeem.

Voor het overleg met PTT Post verwijzen wij naar ons antwoord op de
vragen 8 en 9.

Tenslotte hebben wij een uiterst beperkte opzet overwogen, namelijk
's Rijks Munt als enig verwisselingskantoor aan te wijzen.

31
Hoeveel arbeidsplaatsen worden er op de postkantoren overbodig

wanneer per 1 januari 1993 het nieuwe systeem voor de muntendistri–
butie is ingevoerd?Zullen hierbij ontslagen allen? Zo ja, hoeveel?

32
Wat betekent het voorgestelde nieuwe systeem voor het «economisch

draagvlak» van de postkantoren?

Volgens PTT Post zijn 50 full-time taken gemoeid met vooral het
rolleren in het kader van de muntendienst zoals die tot februari 1992
functioneerde.

Daarnaast telden de muntverwisselingshandelingen van loketmede–
werkers op tot 60-full-time plaatsen. De muntendienst was voor postkan–
toren vergeleken met het totaal van de lokethandelingen van relatief
geringe betekenis.

Het nieuwe systeem van muntenrecirculatie treedt op 1 januari 1993 in
werking. Het is niet bekend in hoeverre PTT als commerciële marktpartij
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hierin een rol zal vervullen en in hoeverre de desbetreffende arbeidsuren
niet verloren gaan.

33
Wat zijn de geraamde - geheel door te berekenen - kosten op

jaarbasis van het nieuwe systeem voor de muntendistributie, waarbij
DNB een centrale rol zal vervullen?

De kosten van DNB zullen, zoals thans wordt geraamd, gemiddeld
ƒ 9 mln. per jaar bedragen. Hiervan draagt Financiën tot en met 1997
jaarlijks ƒ 4,5 mln. bij. Het restant zal door tarieven aan banken worden
gedekt.

34
Hoe wordt bereikt dat de kosten van inwisselen van munten voor de

consument beperkt blijven?

Particulieren verwisselen een klein deel van de munten. In de praktijk
behoeven zij geen overschot of tekort aan munten te hebben omdat
consumenten in het dagelijks verkeer een dreigend tekort of overschot
aan munten bij gelegenheid van transacties in winkels en dergelijke corri–
geren. Eventuele overschotten of tekorten aan munten kunnen in de
normale bancaire dienstverlening vvorden afgehandeld. Banken hebben
daarbij de vrijheid om al dan niet kosten in rekening te brengen.

35
Aan welk op het nieuwe systeem aansluitende initiatieven (onverlet de

centrale rol van de DNB) met betrekking tot de muntcirculatie moet
worden gedacht?

De reeds bestaande private partijen die een rol vervullen in de totale
muntenrecirculatie zullen mogelijk hun activiteiten uitbreiden. Het door
ons ontworpen systeem concentreert zich immers op de recirculatie op
centraal niveau. Activiteiten zoals bijvoorbeeld het verwisselen of
verpakken van munten door private ondernemingen die aansluiten bij het
systeem dat DNB met de banken opzet, kunnen tot verdere ontwikkeling
komen.

36
Zijn de namen bekend van de ongeveer 300 regionaal verspreide PTT

Post-inwisselpunten en 7 grote postkantoren (voor grote afnemers) die
de muntendienst van 1 februari tot 31 december 1992 zullen verzorgen?
Zo ja, welke zijn dat?

Ja. Deze staan in de folder die PTT Post onlangs heeft opgesteld en
die zij via haar kantoren verspreidt. Bijgaand treft u daarvan een
exemplaar aan.'

37
Hoe wordt gewaarborgd dat de banken hun diensten met betrekking

tot recirculatie ook open stellen voor niet-rekeninghouders?

Er is geen aanleiding dit te waarborgen. Verwisselingen zullen deel
gaan uitmaken van de normale relatie tussen de bank en haar cliënt. De
facto heeft iedereen een bankrekening. In het systeem is overigens niet
uitgesloten dat banken verwisselingsdiensten zullen aanbieden aan
niet-cliënten.

Tar inzage gelegd op de bibliotheek
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